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ABSTRACT 

A two season field experiments were conducted in the College of 

Agricultural Studies, demonstration farm at Shambat in the winter 

seasons of 2001/02 and 2002/03. The objectives of this experiment were 

to evaluate the efficacy and phytotoxicity of some herbicides on the 

degree of nodulation, grain yield, and primary morphological yield 

components of faba bean Vicia faba. The herbicide treatments used were 

Modown Atrazine mixture at 1.0 and 1.5 litre per feddan, Ronstar at 1.0 

and 1.5 litre per feddan, and Ronstar Diuron mixture at 1.0 and 1.5 litre 

per feddan. A completely randomized block design with four replicates 

was used for this purpose. All herbicides were applied pre-emergence. 

The herbicide treatments were compared with unweeded control to 

evaluate the efficacy, and with hand-weeded control to evaluate the 

phytotoxicity. The herbicide treatments at the rate of 1.0 litre per faddan 

proved to be effective in cutting down weed competition, and hence 

increasing the grain yield of faba bean. The increase in the grain yield 

was mainly due to increase in number of pods per plant. The herbicide 

used did not affect the degree of nodulation however, increasing the rate 

up to 1.5 litre per feddan resulted in slight phytotoxic symptoms. 
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  بسم  االله  الرحمن  الرحيم

  ملخص  الأطروحة

ـــة  الدراســـات  الزراعيـــة  بشـــمبات  فـــى  شـــتاء  أجر  ـــة  فـــى  مزرعـــة  كلي يـــت  تجربـــة  حقلي

وذلــك  مــن  أجــل  تقــويم  الفعاليــة  والآثــار  الســمية  المترتبــة    ٠٣/٢٠٠٢و  02/2001موســمى  

ــــات   عــــن  إســــتعمال  مبيــــدات  الحشــــائش  علــــى  تكــــوين  العقــــد  البكتيريــــة،  الإنتاجيــــة  ومكون

مبيـدات  الحشــائش  التـى  أسـتعملت  فــى  .  يـة  فـى  محصــول  الفـول  المصـرىالإنتاجيـة  الظاهر 

لتـر  للفـدان،  رونسـتار  أيضـاً  بمعـدل    ١.٥و  1.0هذه  التجربة  كانت  مودان  أترازين  بمعدل  

للمقارنـة  .  لتـر  للفـدان  ١.٥و  1.0لتر  للفدان،  رونستار  دايرون  كذلك  بمعدل    ١.٥و  1.0

معاملة  الشاهد  بدون  تعشيب  لتقويم  الفعالية،  معاملة  الشاهد  بالتعشيب  اليـدوى   أستعملت 

ـــأربع  .  لتقـــويم  آثـــار  الســـمية أســـتخدم  لهـــذا  الغـــرض  تصـــميم  القطاعـــات  كاملـــة  العشـــوائية  ب

دلـت  التجربـة  علــى  .  تـم  تطبيـق  كـل  معـاملات  مبيـدات  الحشـائش  قبـل  الإنبـات.  مكـررات

ليـة  المبيـدات،  عنـدما  تطبـق  بمعـدل  لتـر  واحـد  للفـدان،  فـى  خفـض  منافسـة  الحشـائش  فعا

لـم  يــؤثر  أى  .  وزيـادة  الإنتاجيـة  بفـروق  معنويـة  عـلاوة  علـى  إنتاجيـة  الشـاهد  بـدون  تعشـيب

ـــة،  وذلـــك  عنـــدما  تمـــت   مـــن  مبيـــدات  الحشـــائش  المســـتعملة  علـــى  تكـــوين  العقـــد  البكتيري

رفـع  معـدل  التطبيـق  إلـى  واحـد  ونصـف  لتـر  للفـدان  .  مقارنة  مع  شاهد  التعشيب  اليـدوىال

  .أحدث  بعض  الآثار  السمية  الطفيفة


